Overzicht van de theorie 2de trimester (1ste jaar Latijn)

1. Werkwoorden
1. Modellen van de langeklinkerstammen (stam die eindigt op –a, -e of –i)
1ste vervoeging: ama - re

2de vervoeging: mone - re

4de vervoeging: audi - re

2. Drie ‘wijzen’ of drie vormen van de werkwoorden:


1. indicatief (presens): amo, amas, amat, amamus, amatis, amant


2. infinitief: ama-re


3. imperatief: ama (enk.)
ama-te (mv.) (bevelvorm)

3. Drie onregelmatige werkwoorden:


1. esse


2. posse (indicatief presens bv. pot-es)


3. ire (twee stammen: i- en e-: i-s, i-t, i-mus en i-tis   tegenover e-o en e-u-nt) 

4. De vervoeging van esse:
	infinitief
	        esse
	        zijn

	indicatief
	Enkelvoud
	1ste persoon
	sum
	Ik ben

	
	2de persoon
	es
	Je/u bent 

	
	3de persoon
	est
	Hij/ze/het is

	indicatief
	Meervoud
	1ste persoon
	sumus
	We zijn

	
	2de persoon
	estis
	Jullie zijn (u)

	
	3de persoon
	sunt
	Ze zijn


Het verzwegen onderwerp is bv. ‘hij’ wanneer het onderwerp niet letterlijk in de zin uitgedrukt is en je het moet afleiden uit de vorm van het werkwoord. 


Bv.: Quid narrat? = Wat vertelt hij? (hij is hier verzwegen onderwerp)


Bv. Quid Lucia narrat? = Wat vertelt Lucia? (hier is het onderwerp letterlijk uitgedrukt!)
2. Voornaamwoorden

De persoonlijke voornaamwoorden staan op zichzelf en de bezittelijke voornaamwoorden horen bij een dominant, bv. ‘ego sum pulchra’ en ‘mea domina est pulchra’ (mea hoort bij domina, domina is de dominant van mea).


Persoonlijk voornaamwoord


Bezittelijk voornaamwoord

· op zichzelf




- bij dominant

· niet verbuigbaar



- verbuigbaar (mannelijke, vrouwelijke

en onzijdige vorm)

	Persoonlijke voornaamwoorden
	         Bez.vnw.

	Nom.=ond.
	Acc.=LV
	Dat.=MV
	Naamval hangt af van uitgang

	ego
	me
	mihi
	meus, mea, meum

	tu
	te
	tibi
	tuus, tua, tuum

	1. is/ea

2. se
	1. eum/eam

2. se
	1. ei

2. sibi
	suus, sua, suum

	nos
	nos
	nobis
	noster,nostra,nostrum

	vos
	vos
	vobis
	vester,vestra,vestrum

	1.ii/eae

2. se
	1. eos/eas

2. se
	1. eis/iis

2. sibi
	suus, sua, suum


	Aanwijzende voornaamwoorden 

      
	Verwijzende voornaamwoorden

	hic, haec, hoc (deze/dit)

ille, illa, illud (die/dat beroemde…)  

iste, ista istud (die/dat gemene…)
	Is, ea, id (die/dat)

Idem, eadem, idem (hetzelfde/dezelfde)

Ipse, ipsa, ipsum (… zelf, precies, net)


Zowel de aanwijzende als de verwijzende voornaamwoorden kunnen zelfstandig en bijvoeglijk (= bij een dominant) gebruikt worden. 

Bijvoorbeeld: 
Hunc virum videmus. = We zien die man.

Eum audimus. = We horen hem. 

3. Naamvallen

A. Vertaling van de naamvallen:

Gen.: 

van ....

Datief : 
aan...   of   voor...

Ablatief : 
met...   of door...

B. De functies:

	Naamval


	Functie 1
	Functie 2

	Nominatief
	onderwerp
	NWD van gezegde

	Accusatief
	LV
	BWB bij voorzetsel

	Vocatief
	aanspreking
	                 /

	Datief
	MV
	  (voor- of nadeel)

	Genitief
	Van-bepaling of BVB
	                /

	Ablatief 


	BWB (tijd, plaats, middel, oorzaak)
	 BWB bij voorzetsel


In iedere naamval kan ook het bijgesteld adjectief voorkomen…

C. Uitgangen eerste klasse (substantieven en adjectieven):

	
	Enkelvoud
	Meervoud

	
	m.
	vr.
	onz.
	m.
	vr.
	onz.

	Nom.
	-us
	-a
	-um
	-i
	-ae
	-a

	Voc.
	-e
	-a
	-um (?)
	-i
	-ae
	-a (?)

	Acc.
	-um
	-am
	-um
	-os
	-as
	-a

	Gen.
	-i
	-ae
	-i
	-orum
	-arum
	-orum

	Dat.
	-o
	-ae
	-o
	-is
	-is
	-is

	Abl. 
	-o
	-a
	-o
	-is
	-is
	-is


Een vocatief in het onzijdig zal je echter niet veel tegenkomen, want als je een aanspreking doet, is dat meestal in verband met een mannelijk of vrouwelijk persoon. Je praat meestal niet tegen een onzijdig ding...

D. Uitgangen tweede klasse (substantieven):

	
	Enkelvoud
	Meervoud

	
	m.
	vr.
	onz.
	m.
	vr.
	onz.

	Nom.
	?
	?
	?
	-es
	-es
	-a

	Voc.
	?
	?
	?
	-es
	-es
	-a 

	Acc.
	-em
	-em
	?
	-es
	-es
	-a


E. Uitgangen tweede klasse (adjectieven):

	
	Enkelvoud
	Meervoud

	
	m.
	vr.
	onz.
	m.
	vr.
	onz.

	Nom.
	?
	?
	?
	-es
	-es
	-ia

	Voc.
	?
	?
	?
	-es
	-es
	-ia 

	Acc.
	-em
	-em
	?
	-es
	-es
	-ia


Opgelet!

Een woord van de 1ste klasse kan geen uitgang krijgen van de 2de klasse & woorden van de ene klasse kunnen gevoegd worden bij woorden van de andere klasse, bv.:

· felicia dona = gelukkige geschenken 

(2de klasse adjectief met als dominant een substantief uit de 1ste klasse)
· bonae uxores = goede echtgenotes 

(1ste klasse adj. met als dominant een subst. uit de 2de klasse) 

(nom.vr.mv. en niet acc.vr.mv. omdat –ae enkel nom.vr.mv. kan zijn!)

Plaats in de zin:

· werkwoord achteraan

· vocatief meestal in begin van zin of op einde als aanspreking

· genitief ofwel voor, ofwel na, ofwel tussen in zijn dominant!

· Bijgesteld adjectief meestal voor zijn dominant: 
bv. pauper serva (=de arme slavin)

· Bezittelijk voornaamwoord meestal na zijn dominant: 

Bv. dominae meae servi (= de slaven van mijn meesteres)

(‘meae’ = bez.vnw. met als dominant ‘dominae’)

(‘dominae meae’ is van-bepaling of BijVoegelijke Bepaling bij dominant ‘servi’)

